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درحالی از تالاب میانکاله به عنوان بهشت پرندگان 
مهاجر یاد می ش��ود که خشکی، روزگار این تالاب را 
برزخی کرده اس��ت. در سال های اخیر شاهد شتاب 
 گرفتن خشکی تالاب میانکاله به علت های مختلف 
بوده ایم؛ دغدغه ای ک��ه این روزها نه تنها برای مردم، 
بلک��ه برای جانداران و زیس��تمندان این منطقه هم 
تبدیل به یک معضل ش��ده ک��ه کاهش پرندگان در 
تالاب بیانگر این ادعاست. میانکاله که شامل پناهگاه 
حیات وحش و تالاب است از جمله مهم ترین مناطق 
حفاظت شده ش��مال ایران به شمار می رود که تنها 
تالاب آن متش��کل از 3 تیپ زیستگاهی آبی است و 
هر س��اله در اوایل پاییز میزب��ان صدها هزار پرنده از 
عرض های شمالی دریای خزر بوده و این روند تا اواخر 
زمستان ادامه دارد. غنای این زیستگاه طبیعی برای 
تغذیه بیش از ۲۶۰ گونه پرنده اعم از مهاجر و بومی 
موجب شده میانکاله را »بهشت پرندگان خاورمیانه« 
بنامند. این تنوع گونه ای موجب ش��ده هزاران نفر از 
سراسر ایران و حتی کشورهای اروپایی به این منطقه 
س��فر کنند. تالاب میانکاله یکی از زادگاه های اصلی 
و مهم ماهی های اس��تخوانی و غضروفی دریای خزر 
اس��ت که بر اس��اس آنچه از نظرات کارشناس��ان و 
اطلاعات آماری برداشت می شود، در کمتر از یک ونیم 
قرن گذش��ته، همچنین محلی امن برای غرش ببر 
هیرکانی بوده اس��ت. این روزها اما حال ناخوش این 
تالاب از خشکی های پی درپی، کاهش تعداد پرندگان 
و حتی پرواز فلامینگوها از تالاب میانکاله به س��مت 
آش��وراده کاملاً محسوس اس��ت؛ پروازی که اگر چه 
در حوزه استحفاظی شبه جزیره بزرگ میانکاله قرار 
دارد و خلی��ج گرگان و آش��وراده هم جزئ��ی از این 
شبه جزیره هستند اما نبود فلامینگوها مثل گذشته 

در تالاب میانکاله بهش��هر، زنگ خطری برای ناامن 
ب��ودن زندگی در این منطقه و خش��کی فزاینده آن 
اس��ت. برگزاری جش��نواره میانکال��ه، تلنگری برای 
حفظ بیشتر داش��ته های مان در حوزه محیط زیست 
است؛ داشته هایی که اگر تلاش نشود، بزودی شاهد 
از بی��ن رفت��ن آن و نابودی محیط زیس��ت خواهیم 
بود. دوستداران طبیعت و محیط زیست و همچنین 
س��من های مردم نهاد، بارها نس��بت به مش��کلات 
زیس��ت محیطی اس��تان مازندران هش��دار داده اند؛ 
هشدارهایی که توسط مسعود مولانا، عضو تشکل های 
مردم نهاد اس��تان مازندران و داری��وش عبادی، دبیر 
س��من های منابع طبیعی و زیس��ت محیطی استان 
مازندران در بخش های مختلف انتقال آب دریای خزر، 
خشکی تالاب، آتش سوزی های پی درپی در میانکاله و 
جنگل ها، از بین رفتن جنگل های هیرکانی و حفاظت 

از میانکاله و کنترل گردشگری این زیستگاه بیان شده 
است.  دبیر سمن های منابع طبیعی و زیست محیطی 
اس��تان مازندران در گفت وگو با مهر با ابراز نگرانی از 
کنترل نشدن ورود گردشگران به میانکاله گفت: اینکه 
هر گردشگری بدون کنترل وارد حوزه میانکاله شود، 
برای این زیس��تگاه مشکل آفرین است و باید کنترل 
مناسب انجام ش��ود. داریوش عبادی افزود: مازندران 
ظرفیت خوبی در بخش اکوپارک و توسعه گردشگری 
دارد و در این بخش نیازمند حمایت های همه جانبه 
مس��ؤولان هس��تیم.  وی وضعیت فعلی میانکاله را 
مناسب ندانست و گفت: علاوه بر کنترل نشدن ورود 
گردشگران، برخی معضلات دیگر هم وجود دارد که 
باید مدیریت ش��ده و چاره اندیش��ی شود و همچنان 
که مقرر ش��ده بود منطقه امن ب��رای میانکاله ایجاد 
شود. عضو تشکل های مردم نهاد استان مازندران هم 

با اعتراض به تخصیص بودجه از س��وی دولت برای 
انتقال آب خزر به س��منان گفت: انتقال آب خزر به 
س��منان نه تنها برای خزر و استان های حاشیه، بلکه 
برای سمنان هم خطرآفرین است و انتقال آب خزر به 
سمنان نگران کننده است. مسعود مولانا افزود: مشکل 
آب س��منان در گ��رو صرفه جوی��ی ۱۰ درصدی در 
مصرف آب کشاورزی است و لازم نیست هزینه های 
گزاف برای انتقال آب انجام شود و با صرفه جویی در 
مصرف آب کشاورزی، مشکل آب شرب سمنان حل 
می ش��ود. وی در ادامه با اشاره به تخریب جنگل ها، 
آب و خاک در مازندران یادآور شد: متاسفانه توسعه 
نامتوازن و تهاجمی در مازندران موجب از بین رفتن 
این عناصر مهم ش��ده است که در پی این اتفاق تنها 
یک سوم از جنگل های بزرگ هیرکانی مازندران باقی 
مانده اس��ت. مولانا بیان داشت: تغییرات اقلیمی در 
سال های اخیر ملموس است و همه باید برای نجات 
محیط زیس��ت و اقلیم تلاش کنیم و اهمیت مسائل 
زیس��ت محیطی به همگان گوشزد شود. وی با اشاره 
به اجرای طرح تنفس جنگل گفت: این طرح، طرحی 
بسیار مفید برای حفظ جنگل بود اما باید تلاش شود 
اعتبارات مناسب و بودجه اختصاص یابد تا جنگل های 
ش��مال از این وضعیت نجات یابد. سیدعلی برهانی، 
ش��هردار رس��تم کلا نیز در این باره گفت: خش��ک 
شدن تالاب زیبای میانکاله را می توان از هشدارهای 
مهمی دانست که باید بیش از گذشته به آن پرداخته 
ش��ود تا با تلاش همه مردم، مس��ؤولان و سمن های 
زیست محیطی، این تالاب نجات یابد. در مورد تالاب 
میانکاله باید فرهنگ س��ازی شده و برای نجات آن با 
کمک همگان تلاش شود تا شاهد خشک شدن کامل 

تالاب بین المللی میانکاله نباشیم. 

تأکید مسؤولان بر عایق   بندی کنتور 
و تأسیسات آبرسانی در مازندران

مدیرعامل آبفای ش��هری مازن��دران با بیان 
اینک��ه در روزه��ای آینده با کاه��ش دمای هوا 
مواجه می شویم، گفت: مشترکان بویژه در مناطق 
کوهستانی و مرتفع، کنتور و تاسیسات آبرسانی 
خ��ود را با عایق مناس��ب از جمله پشم شیش��ه 
و پوش��ال بپوش��انند. مهندس ذاکری نسبت به 
یخ زدگی کنتور و تاسیسات آبرسانی در ایام سرد 
سال هش��دار داد و افزود: لازم است مشترکان با 
پوشاندن کنتور و دریچه آن و همچنین لوله های 
روکار مسیر تا محل مصرف که در معرض هوای 
سرد قرار دارد، از وقوع یخ زدگی و ترکیدگی لوله 
و کنتوره��ای آب جلوگیری کنند. وی ادامه داد: 
اس��تفاده از پوشال، پشم شیش��ه           و گونی یا قرار 
دادن کیس��ه های خاک اره در محفظه کنتور و 
عایق بندی لوله های آب در فضای باز ساختمان، 
قط��ع آب واحد  های خالی از س��کنه و مراقبت 
مستمر در طول زمستان، از جمله اقدامات برای 

جلوگیری از یخ زدگی است. 

 اتمام عملیات اجرایی پوشش عایقی
2 پست برق در اهواز

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 
گفت: از ۱۵ پس��ت برق برنامه  ریزی شده برای 
پوشش عایقی و پایدار  سازی شبکه برق استان، ۲ 
پست »توحید« و »ساحلی« در شهر اهواز پوشش 
عایقی شدند. محمود دشت بزرگ اظهار داشت: به 
منظور پایدار  سازی شبکه برق در مقابل شرایط 
نامساعد جوی گردوغبار و آلودگی  های صنعتی، 
مرحله دوم پوش��ش عایقی )RTV( پست ها با 
دس��تور کار ۱۵ پست شروع ش��ده که تاکنون 
پوشش عایقی ۲ پست برق ۱3۲ کیلوولت توحید 
و س��احلی در اهواز تمام ش��ده است. وی ارزش 
سرمایه  گذاری انجام شده برای پوشش عایقی این 
۲ پس��ت را ۲ میلیارد و ۲۶۸ میلیون ریال اعلام 
ک��رد و افزود: این اعتبار برای خرید هزار و ۴۱۶ 
کیلوگرم ماده عایقی که وارداتی است هزینه شده 
است. وی با بیان اینکه در فاز اول پوشش عایقی 
پس��ت ها، ۱۲ پست انتقال و فوق توزیع پوشش 
عایقی شده بود، تصریح کرد: بعد از اتمام پوشش 
عایقی پس��ت  های توحید و س��احلی، عملیات 
اجرایی پس��ت  های مهزیار، ملی راه و کیانپارس 

در شهر اهواز شروع شده است.

البرزمازندران

شورای شهر کرج خواستار تسریع 
در وصول مطالبات شهرداری شد

اعضای ش��ورای اسلامی ش��هر کرج با ارائه 
درخواستی، خواستار تسریع در وصول مطالبات 
ش��هرداری ش��دند.  این درخواس��ت در صد و 
نوزدهمین جلسه رسمی شورای شهر به امضای 
۱۰ عضو شورای شهر رسید. نایب رئیس شورای 
ش��هر کرج با اش��اره به جلسه اخیر کمیسیون 
تلفی��ق این ش��ورا، اف��زود: متاس��فانه گزارش 
حسابرس ش��هرداری درباره وضعیت چک  های 
برگش��تی بس��یار ناراحت کننده ب��ود. منصور 
وحیدی تاکید کرد: بر هیچ کس پوشیده نیست 
که بخشی از این اتفاق به دلیل ملاحظاتی است 
که مدیران شهرداری نسبت به بدهکاران دارند 
در حالی که مدیران باید دفاع از حقوق مردم را 
در اولویت قرار دهند. در متن این درخواس��ت 
آمده است: پیرو تذکرات متعدد اعضای شورای 
پنجم از ابتدا تاکنون و گزارش حسابرس سال 
9۶ بودج��ه ش��هرداری مبنی بر وج��ود 3۰۰ 
میلیارد تومان چک برگشتی از سال  های قبل در 
شهرداری که عدم پیگیری و وصول آنها موجب 
خسارت مالی به شهرداری شده است، ضروری 
است ش��هرداری حداکثر تا پایان شهریور سال 
9۸ با همکاری دس��تگاه  های نظارتی و قضایی 
اس��تان نس��بت به وصول چک  های مذکور با 
اولویت پرسنل شهرداری اقدام و ماهانه گزارش 
عملکرد، پیگیری و وصول چک ها را به شورا کتبا 

گزارش دهد.

فعالیت۱۳۱ واحد معدنی در دامغان 
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت دامغان 
از فعالیت ۱3۱ واحد معدنی در این شهرستان 
خب��ر داد و گفت: ۲۴ نوع م��اده معدنی از این 
معادن اس��تخراج می ش��ود. علی سلاحی در 
گفت وگو با مهر، ضمن بیان اینکه دامغان 3۱ 
واحد معدنی دارد ک��ه ۲۴ نوع ماده معدنی از 
آنها استخراج می شود، تأکید کرد: زغال سنگ، 
سیلیس و سنگ آهک از مهم ترین این معادن 
و خاک صنعتی، باریت، سنگ آهن، سنگ لاشه 
و فلورین از مهم ترین فرآوری های معدنی این 
شهرستان است. وی افزود: سالانه یک میلیون 
و ۱۴۸ ه��زار و ۲۵۵ تن مواد معدنی از معادن 
دامغان اس��تخراج می شود که۶۵۰ هزار تن  از 

این مقدار به زغال سنگ اختصاص دارد. 

سمنان

برخورد قاطع با تصرف غیرقانونی اراضی ملی در قم  فرماندار قم از برخورد قاطع با هر گونه تصرف 
اراضی ملی و زراعی در سطح استان قم خبر داد و 
گفت: در هر گونه تصرف غیرقانونی اراضی دولتی 
و ملی، دهداری ها و ش��ورای اسلامی روستاها نیز 
مسؤول بوده و برای آنها نیز با توجه به قوانین، این 

عمل جرم محسوب می شود.
 ب��ه گزارش تس��نیم، رضا س��یار در همایش 
هم اندیش��ی حفاظت از اراضی مل��ی و زراعی که 
در س��الن جلس��ات فرمانداری قم برگزار شد، به 

تاریخچه قوانین تصویب شده درباره تصرف اراضی 
پرداخت و اظهار داش��ت: حفاظت از اراضی ملی 
و دولتی یکی از مس��ائلی است که باید به صورت 
جدی از طرف دهداران به آن پرداخته ش��ود. وی 
اف��زود: هر گونه تص��رف اراضی ملی خلاف قانون 
بوده و بر اس��اس دس��تور مس��تقیم مقام معظم 
رهبری جرم محس��وب می شود و باید دهداری ها 

و اعضای شورای روستایی با بررسی نیازهای یک 
روستا در توس��عه روستایی، مانع این تصرف های 

غیرقانونی شوند. 
فرمان��دار قم یکی از دلایل تصرف اراضی ملی 
را ساخت خانه مس��کونی دانست و تصریح کرد: 
دولت هر اندازه زمین جهت ساخت خانه مسکونی 
ب��ا قیمت مصوب نیاز باش��د در اختیار مردم قرار 

می دهد و دهداری ها و ش��وراهای اسلامی روستا 
نباید دخالتی در این حوزه داش��ته باشند و مردم 
طبق ط��رح هادی می توانند زمین دریافت کنند. 
وی تأمین زمین برای اشتغال در مجاورت روستا 
را یکی دیگ��ر از دلایل تصرف اراضی ملی عنوان 
کرد و گفت: چنانچه این کارگاه های صنایع تبدیلی 
مغایرتی با حفظ محیط زیست نداشته باشند، بنیاد 
مسکن با توجه به نوع اش��تغال، زمین دولتی در 

اختیار بومی های روستا قرار می دهد. 

هشدار دوستداران محیط زیست نسبت به خشک شدن مأمن پرندگان مهاجر

تالاب زیبای میانکاله هر سال آب می رود

ادامه از صفحه اول
ما اگرچه سخنان آقای 
ظری��ف را درب��اره اهداف غیراقتص��ادی برجام، 
تحریف تاریخ نه، تحریف زمان حال می دانیم)!( 

ول��ی اقدام��ات جدید ایش��ان در جهت بس��ط 
ارتباطات اقتصادی با همسایگان را مفید و موثر 
تلقی می کنیم؛ امری که باید خیلی پیش از اینها 
در دس��تور کار قرار می گرفت و اینقدر بر طبل 

برجام، کدخدا و اروپا کوفته نمی ش��د. امید که 
دولت دوباره اقتصاد مملکت را معطل اروپا نکند و 
آخر بگوید هدف مان اقتصادی نبود، چیز دیگری 

بود که حاصل شد! 

ادامه از صفحه اول
داروغ��ه زاده درب��اره ای��ن 
مش��کل گفت: »می توانی��م در آیین نامه جش��نواره 
این نکت��ه را لحاظ کنیم که اگر فیلم��ی یک بار در 
جشنواره ها ش��رکت کرد، تحت هیچ شرایطی سال 
بعد نتواند در جش��نواره فیلم فجر حضور پیدا کند. 
این مساله باعث می شود فیلم ها به هر دلیلی احساس 
کنند نسخه شان نمی تواند هیات انتخاب را اقناع کند، 

به جشنواره نیایند. به نظرم خوب است این تغییر در 
آیین نامه سال بعد حتما انجام شود که یکی از شروط 
پذیرش فیلم ها در جشنواره این باشد که در جشنواره 
سال قبل ثبت نام نکرده باشند«. نکته دیگر مربوط به 
انتخاب فیلم های اول بود که بحث پروانه های ساخت 
سینمایی و غیرسینمایی برای آن حاشیه ساز شده بود. 
دبیر جش��نواره فیلم فجر در پاس��خ به سوالی درباره 
وجود ملاک پروانه س��اخت برای فیلم اولی ها و اینکه 

چقدر این ملاک درس��ت است، توضیح داد: »یکی از 
تغییراتی که ما باید در آیین نامه بدهیم، ملاک پروانه 
ساخت سینمایی برای فیلم های اول است، اگر کسی 
فیلم ساخته و حتی در گروه هنر و تجربه نمایش داده 
ش��ده باشد یا در جشنواره های خارجی شرکت کرده 
باشد ماهیتا دیگر فیلمساز اول حساب نمی شود و این 
نقصی است که در آیین نامه بود و ما هم امسال خیلی 

نتوانستیم تغییری در آن ایجاد کنیم«.

خبریادداشت امروز

آغاز به کار هیأت داوران سودای سیمرغچیز دیگری نبود که حاصل نشد!

خوزستان

www.vatanemrooz.ir


